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Bisserup Forsamlingshus
Der er næsten ingen græn-
ser for alle de aktivitetsmu-
ligheder, dette hus kan være
rammen om:

Generalforsamlinger
Møder. Kurser.
Receptioner

Den runde fødselsdag
Fætter/kusinefester
Bryllupper og
hvad deraf følger

Leje
Mødearrangementer
              - fortrinsvis hverdag:

Fra 1. juni 2006
incl. moms og rengøring

Lille sal        Stor            Begge
12-15 pers.         sal                  sale   

Forandelshaver ..........  400,-           750,-           1200,-
For andre ...................  500,-           900,-           1400,-

Weekend- & festarrangementer:

                                                        Stor sal + Lille sal
Forandelshaver ...................                     2300,-
For andre ............................                     2800,-
Depositum for alle til alle lejemål kr. 400,-
Lejeaftale kan træffes ved henvendelse til:
Connie Jensen, Kærvej 5, Bisserup,
4243 Rude, Telf. 4018 9476
Lisbeth Højgård, Bisserup Havnevej 45, Bisserup

         Pris opgives ved henvendelse

2800,-
3100,-

For andelshaver
Leje incl. moms og rengøring
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Forsidetekst: Blomstereng og vilde haver i Bisserup

I Bisserup Forsamlingshus
man holder fest i sus og dus.
For skal du fejre fødselsdag, 
så hejser du det danske flag,
til møder, kurser, reception
så snart du inviterer no´n,
til fætter og kusinefest
ja, til hver en bryllupsgæst.
Så hvis du bare gi´r et ring,
det er så let som ingenting.

 
Kniber det med tiden og lysten til at få lavet bogføring, 

moms-regnskab og årsregnskab? 
 

LAD MIG LAVE DET FOR DIG. 
 

Bisserup Kontorservice 
Kontor- og regnskabsassistance 

Skovvænget 7, Bisserup, 4243 Rude 
Telefon: 2012 0639   E-Mail: bent@blomlarsen.dk 
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Bisserupkalender

Lørdag d. 16. december kl. 10-13 Julehygge i BIS’koppen 
Torsdag d. 21. december kl. 18 Solhvervsvandring  ved Brugsen
Fredag d. 5. januar kl. 18.30 Fællesspisning i Forsamlingshuset
Lørdag d. 6. januar kl. 10-13 Repaircafe i BIS’koppen
Søndag d. 7. januar kl. 14-16 Fernisering i Forsamlingshuset
Mandag d. 8. januar kl. 10-12 IT starter
Tirsdag d. 9. januar kl. 10-11 Damegymnastik starter
Tirsdag d. 9 januar kl. 14-15 Stolegymnastik starter  
Torsdag d. 11. januar kl. 13-16 Bridge starter
Torsdag d. 18. januar kl. 14-16 Foredrag, Torsdagsklubben
Mandag d. 29. januar kl. 19.30 Chaplinklub i BIS’koppen
Torsdag d. 1. februar kl. 19.00  Kyndelmessefest i Holsteinborg Kirke 
Børn fra Kirkeskovskolen fremstiller lanterner og blomster, der skal 
lyse op i kirken. 
Fredag d. 2. februar kl. 18.30 Fællesspisning i Forsamlingshuset
Lørdag d. 3. februar kl 10-13 Repaircafe i BISkoppen
Lørdag d. 10. februar kl. 11-13 BIS’koppens generalforsamling 
Onsdag d. 14 februar kl. 19.30 Fællessang i BIS’koppen
Tirsdag d. 20. februar kl. 19.00 Videnskabsforedrag i BIS’koppen
Fredag d. 23. februar kl. 18.30 Bytingets årsmøde i Forsamlingshuset 
Tirsdag d. 27. februar kl. 19.00 Videnskabsforedrag i BIS’koppen 
Onsdag d. 28. februar kl. 19.00 forestillingen Halfdans Rapsodi, i 
Forsamlingshuset 
Torsdag d. 29. februar kl. 14-16 Foredrag i Torsdagsklubben 
Fredag d. 1. marts kl. 18.30 Fællesspisning i Forsamlingshuset
Lørdag d. 2. marts kl 10-13 Repaircafe i BISkoppen
Søndag  d. 3. marts kl. 14-16 Fernisering i Forsamlingshuset
Tirsdag d. 12. marts kl. 19.00 Videnskabsforedrag i BIS’koppen
Onsdag d. 13. marts kl. 19.30 Chaplinklub i BIS’koppen
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Julecafé i BIS’koppen

Lørdag den 16/12 kl. 10-13. Her er 
det bestyrelsen, der er cafeværter og 
der kan købes gløgg og æbleskiver. 
Og selvfølgelig kaffe og te. Det hele 
garneres med julemusik ved Frank 
Guldagger, Finn Molsted, Peter Ol-
sen og Louise Trojahn. 

Kom til Solhvervsvandring torsdag den 21.december kl.18.00

Traditionen tro samles vi ved det store træ ved Brugsen for at fejre det 
glædelige, at dagene langsomt bliver længere, og at lyset fortrænger 
mørket. Lanterner kan lånes, men man er også velkommen til at med-
bringe sin egen lommelygte elle lyskæde. Fra Brugsen går vi i fakkel-
optog/lysoptog til legepladsen ved stranden, hvor vi modtages af god 
stemning, glade folk, lys og bål. Gode Bisserupfolk har fremstillet lækre 
supper og brød af forskellig slags, som de byder os helt gratis.
 I skal bare medbringe skål, krus og ske. Øl og vand kan købes.
Alle, store som små, er meget velkomne.
Bytingets arbejdsudvalg håber, at mange vil bakke op om denne stem-
ningsfulde og hyggelige tradition.                                                                   
Vel mødt
                                                                          Ulla Knudsen 

Fernisering i Valodia søndag d. 7. januar  
kl. 14-16

Så er Valodia på banen med sin årlige 
fernisering.  Medlemmernes billeder vil 
pryde væggene i forsamlingshuset, og der 
vil som sædvanligt være et glas vin og lidt 
til ganen. 
                                                                
Vi glæder os til at se jer.                                                                                                                                             
                                                    Vivi
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Programmet i Chaplinklubben for for-
året 2024 er nu lagt.

Vi har fundet frem til følgende meget for-
skellige film:

Mandag den 29. januar vises filmen: 
MONICA Z, som er en film om den sven-
ske jazzsangerinde Monica Zetterlunds 
liv – hendes gennembrud som jazzsan-
ger og hendes op- og nedture.
Onsdag den 13. marts vises filmen: MARTHA, som er en dansk 
folkekomedie af Balling og Bahs.
Martha er en rustbunke af et skib, som elskes af besætningen.
Undervejs i sejladsen møder de den norske konkurrents skib ”Harald”
Et langt flottere og større skib end deres eget.

Mandag den 15.april vises filmen FARGO, som er en amerikansk film 
af Coen -brødrene. Handlingen er kort fortalt, at en mand kidnapper sin
egen kone, for at få en løsesum for hende, da han er i økonomiske 
problemer.

                                                                             På gensyn
                                                                             Filmudvalget

Indkaldelse til årsmøde

Der indkaldes hermed til årsmøde i Bytinget den 23. februar kl. 
18.30 i Forsamlingshuset. 

Dagsorden jf. vedtægterne.

Efter årsmødet vil der være bankospil.

                                                           Bytingets arbejdsudvalg
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Fra Fynd og Klemmer til Halfdans Rapsodi. 

Sidste sommer i 2022 spillede jeg sammen med Teatret OM forestillin-
gen Med Fynd og Klemmer. Det var rigtig dejligt at spille i Bisserup, der 
var super god stemning og efterfølgende gik der gang i fællessangen, 
som det jo sker i Bisserup. Det var en skøn aften. 
Da jeg blev spurgt, om jeg havde en ide til en forestilling, 
der kunne komme til Bisserup og spille, var jeg ikke i tvivl. 

Bisserup er en landsby fyldt med folk, der er rigtig glade for litteratur 
og sang og musik og kunst. Forestillingen Halfdans Rapsodi er det hele 
og virkelig skøn. Det er dejligt at høre Iben Nagel Rasmussen synge 
Halfdans sange og digte og fortælle om ham og se private billeder og 
film – en helt særlig forestilling.  

Den første bog jeg selv kan huske, er Halfdan Rasmussens Børnerim 
og remser – jeg elskede den og kan stadig mange af remserne udenad. 
Siden er jeg blevet meget glad for hans digte for voksne også.  Jeg har 
kendt Iben i 35 år og da jeg i 1989, som 23-årig skulle besøge Halfdan 
Rasmussen – Ibens far, var det helt surrealistisk. Han havde altid været 
der, så jeg troede, han måtte være fra et andet århundrede, det var han 
ikke. Han var fuld af liv og historier og havde lavet os en dejlig frokost.   

Hun er udover at være Halfdan Rasmussens datter også datter af for-
fatteren Ester Nagel, som var veninde med Tove Ditlevsen. Iben Nagel 
Rasmussen har været skuespiller på Odin Teatret siden 1966.
Iben er min læremester og gode veninde og jeg har siden 1989 været 
med i hendes internationale teatergruppe Vindenes Bro.
Jeg glæder mig til, at hun skal møde Bisserupfolket, og at I får mulighed 
for at møde hende – og Halfdan.
Vi ses  onsdag d. 28. februar kl. 19.00 i Forsamlingshuset
                                                                                     Tippe Molsted 
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Nyt fra udstillingsgruppen:
 
Fra 3. marts 2024 udstiller Næstved Fotoklub i Forsamlingshuset. Har 
man én gang set en udstilling fra denne fotoklub – fx i forbindelse med 
Næstved Kulturnat, på biblioteket eller et andet sted – er man ikke i 
tvivl om kvaliteten. Alle billeder er ambitiøse både, når det gælder mo-
tivvalg, teknik og idé. Medlemmernes billeder placerer sig som regel 
højt i nationale og internationale konkurrencer. 
                                                                             Udstillingsgruppen

Offentlige foredrag i naturvidenskab i 
BIS’koppen

I foråret 2024 vil BIS’koppen som vanligt blæn-
de op for Århus universitets offentlige foredrag i 
naturvidenskab i BIS’koppen. 

Datoerne fremgår af kalenderen forrest i bladet.  
Der er som altid offentlig og gratis adgang til 
alle foredragene og de varer ca. 2 timer inkl. en 
pause midtvejs. Dørene åbnes kl. 1830 og luk-
kes kl. 1900. Drikkevarer kan købes. 

Tag en flyer i BIS’koppen eller Brugsen (når de kommer), følg med på 
hjemmesiden eller Facebook eller gå ind på ofn.au.dk, hvor du kan 
læse mere om foredragene.                                       Kim Marker

Nordlys  over Bisserup 

Som det ses på omslaget af dette blad, kunne man natten til søndag den 
26. november se et smukt,  fascinerende – og helt usædvanligt - nordlys  
over Bisserup. 

Det spektakulære nordlys også kaldet Aurora Borealis (i modsætning til 
sydlys ved Sydpolen som kaldes Aurora Australis) har altid været gen-
stand for myter:
 I Grønland siger man, at nordlyset er de ufødte børns sjæle, der spiller 
fodbold med deres navlestreng! 
Samerne siger, at nordlyset er energier fra forfædrenes sjæle  - eller kal-
der  fænomenet for 'Gouvssahas', hvilket betyder 'lyset der kan høres”.
I vikingetiden sagdes det, at nordlyset var valkyriejomfruernes rustnin-
ger, som glimtede særegent! 
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Smukt, ikke?

Jeg tager lige et kvantespring fra myternes poesi til naturvidenskaben:

Nordlys forekommer dagligt i de polare områder i Nordskandinavien, 
Island og Grønland. I Danmark forekommer nordlys som regel kortva-
rigt, når Solens magnetiske aktivitet topper. Og det gør den netop igen 
i disse år, hvor den ventes at nå det højeste niveau i omkring 20 år her 
i løbet af vinteren 2023 – 2024 (ifølge det amerikanske vejragentur 
NOAA).

Nordlyset udløses af elektrisk ladede partikler fra Solen, som rammer 
jordens magnetfelt i forbindelse med kraftige eksplosioner (kaldet sol-
storme) i Solens øvre atmosfære. Under store solareksplosioner kastes 
enorme mængder af elektrisk ladede partikler fra Solen ud i rummet. 
De elektrisk ladede partikler går i forbindelse med ioniserede atomer 
og udsender det fluoriserende lys, der ses som røde og grønne gardiner 
bølgende henover himlen.
                                                         Anne-Charlotte Harhoff

Status på diget.
I forbindelse med det vold-
somme vejr i weekenden 
20-22.oktober 2023, blev 
vores dige i den østlige 
ende ud for skanserne mod 
Trolhætten skadet. På en 
strækning på omkring 50 
meter var diget i løbet af 
weekenden nærmest blevet 
halveret i bredden. Digets 
er etableret i 2 meters højde 
og bredden på kronen – alt-
så toppen af diget – er 185 
cm.  

 Vandstanden var kun steget med 60-80 cm over dagligt vande, så 
det var ikke den primære årsag til skaderne. Årsagen skal findes i 
et særligt forhold: vinden var meget kraftig fra østlig retning, og det 
kombineret med, at der ”mangler” strand foran diget på et langt om-
råde gjorde, at bølgerne underminerede diget voldsomt. Diget holdt 
heldigvis – men et digebrud var tæt på denne gang.
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Vi har efterfølgende fået reetableret diget i det berørte område, hvilket 
har været en bekostelig affære for Digelagets økonomi. Digelaget består 
af de ca. 110 ejendomme, der beskyttes af diget, og det er udelukkende 
disse medlemmer, der betaler til digets vedligehold. Diget modtager 
ikke økonomisk offentlig støtte.

Bestyrelsen har de seneste år arbejdet med Slagelse Kommune, der er 
myndighed på området, på at få genetableret strand ud for diget, f.eks. 
via sandfodring eller høfde etablering. Digelagets beføjelser omfatter 
udelukkende vedligeholdelse af diget og ikke stranden foran diget – 
men det er faktisk kystsikring, der er påkrævet for at få beskyttelse af 
vores dige. Det er derfor kompleksiteten i digebeskyttelse kombineret 
med kystsikring, der er vores helt store udfordring, da det er en meget 
langsom og tung proces, særligt grundet, at området er naturbeskyttet 
(Natura 2000). Samarbejdet er dog præget af velvillighed og forståelse 
og vi forventer faktisk, at disse skader/hændelser, vil kunne sætte ekstra 
fokus på digets udfordring, og at vi kan intensivere processen.

Alle i Bisserup har glæde af diget, dels dem, hvis ejendomme direkte be-
skyttes af diget, dels alle andre, der færdes på og ved digets naturskønne 
omgivelser. Digelaget vil derfor igen gerne opfordre til, at alle digets bru-
gere er med til at passe på diget. Vi har senest tilladt at cykle på diget – men 
ATV, knallert og andre motoriserede køretøjer må ikke færdes på diget, 
ligesom hesteridning ej heller er tilladt.  Digelaget har ansvaret for digets 
vedligehold og beskaffenhed – men al færden på diget er på eget ansvar. 
                                                                                      
                                                                                        Morten Møller
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Velkomstgruppen har afholdt VELKOMSTMØDE 

• Første gang er en happening!
• Anden gang er en gentagelse!
• Tredje gang er en tradition!

Sådan skrev jeg i sidste nummer af Bytingsbladet og den 5. november 
manifesterede Velkomstmødet sig som en tradition.
Ved hjælp af Bisserup faste kommunikationskanaler (Bytingsbladet, 
www.Bisserup.dk og Facebook-gruppen Bisserup) og ved et samlet By-
tings (alle os der bor her) hjælp mødte 15 gæster og 7 gamle Bisserup-
pere” op til velkomstmødet.

Det blev et hjerteligt møde, hvor samtalerne vekslede mellem Bisserups 
mangfoldighed af aktiviteter og vores nye indbyggeres fortællinger og 
spørgsmål.

Vi havde aflagt besøg hos de nye indbyggere, som vi gennem året er 
blevet vidende om, er flyttet til Bisserup. I år skete der så noget nyt på 
velkomstmødet. Der var tilmeldte, som bor uden for Bisserups bygræn-
se. Mennesker som deltager i byens foreningsliv i: Bisserup sejlklub, 
Bisserup vinterbadere, Bis’koppen, Fællesspisninger. Mennesker som 
har søgt hus i Bisserup, men som har valgt at bosætte sig i en af nabo-
byerne, fordi det var her, der var et hus, der passede til dem, og som 
har en tilknytning til Bisserup, mennesker som fortsat søger efter hus i 
Bisserup. Der var fritidshusejere og fastboende og lejere.

Vær fortsat opmærksom, når du får en ny nabo, på at du kan bede 
velkomstgruppen om at aflægge et besøg, og gør gerne din nye nabo 
opmærksom på, at det formodentlig også i 2024 er den første søndag 
i november, at vi afholder et velkomstmøde. Alle datoer kan, når de er 
fastlagte, som vanligt ses i Bisserup kalenderen på www.Bisserup.dk.

Hvis du er ny i Bisserup og gerne vil have besøg, skal du endelig kon-
takte en af os. Vores adresser står i ”Velkommen til Bisserup”. Du er 
også velkommen til at kontakte os for at få et besøg, selvom du er flyttet 
til byen tidligere end i år. Du kan læse ”Velkommen til Bisserup” på 
http://www.bisserup.dk/velkommen-til-bisserup/
På mødet lærte Frank os at synge Bisserup valsen. Bisserup valsen er 
digtet og komponeret af Frank Guldagger. Hvis du vil lære at spille den, 
står noden i ”Velkommen til Bisserup”.
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Bisserup Valsen  

Åh blot at vandre ved havet når dagen
har solskin og saltvand i sind.
Bådene danser på bølger så lette
og briserne stryger om kind.
Mod horisonten står solfyldte sejl
over engene måger i hvirvlende flugt.
Her har du stranden og havet og himlen –
i Bisserup er der så smukt.

Åh blot at vandre i skove så svale
i træernes skygge og ly.
Standse i skovbrynet – se over marker
som omfavner Bisserup by.
Flammede tegl imod stråtækte huse,
som tiden så nænsomt har ladet i ro.
Her er det nye, og her er det gamle –
i Bisserup, der vil jeg bo.

                                                                         Kirsten Møldrup
                                                                         Velkomstgruppen

Svar vedr. flexboligordningen 

Bisserup Bytings arbejdsudvalg/Bisserup lokalråd valgte at afholde et 
borgermøde med de 3 udsendte spørgsmål vedr. flexboligordningen 
som dagsorden. Ca. 45 borgere mødte op, og de nedenstående svar og 
synspunkter er en sammenskrivning af borgermødets debat.

Ad 1.
Da det før indførelsen af flexboligordningen har været muligt at opføre 
fritidshuse indenfor bygrænsen, var der allerede i 2014 et antal huse, 
der ikke var beboet hele året. Flexboligordningen har derfor blot for-
stærket oplevelsen af, at den oprindelige gamle landsby er i fare for at 
udvikle sig til et fritidsområde, hvor det efterhånden kan blive svært at 
opretholde de funktioner, der hidtil har kendetegnet Bisserup som et 
særdeles aktivt lokalsamfund med mange sociale fællesskaber, en dag-
ligvarebutik og ikke mindst et lokalsamfund med en sund aldersspred-
ning, der bl.a. kan være med til at opretholde et fornuftigt antal elever 
på Kirkeskovsskolen.
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Fordele ved ordningen:
- Byen fremstår generelt som velholdt uden huse i forfald.
- Nogle af flexboligerne bliver i dag brugt som helårsboliger af 
beboere, der giver udtryk for, at de nok ikke var flyttet hertil, hvis de fra 
starten skulle have besluttet sig for, at Bisserup skulle være deres faste 
bosted.
- Ordningen har sandsynligvis været positiv ift. en kortere liggetid 
for boliger til salg – ikke mindst i krisetider.

Ulemper ved ordningen:
- Familier, der bruger et af byens huse som fritidshus, leverer ikke 
børn til skolen og eks. Idrætsforeningen.
- Fritidshusbeboere lægger i sagens natur ikke samme dagligvare-
handel i den lokale butik, som det ville være muligt, hvis husene blev 
brugt som helårsboliger.
- Kommunen går glip af de skatteindtægter, som faste beboere vil-
le kunne bidrage med.
- Der er nu flere steder i byen, hvor man i lange perioder – især 
om vinteren - kan bo i et helårshus med tomme huse som naboer.
- Fritidshusbeboere engagerer sig sjældent aktivt i byens sociale 
liv med fare for, at det på sigt kan blive vanskeligt at opretholde det nu-
værende aktivitetsniveau med bl.a. mange foreninger og en stor frivillig 
indsats på mange områder til gavn for hele byen

Ad 2.
Hvis der fremover fortsat skal gives tilladelse til, at helårshuse i Bisserup 
kan bruges som fritidshuse, bør tilladelsen absolut gives til personer og 
ikke til boligen. Det vil gøre det muligt at gentænke ordningen inden-
for nogle vedtagne kriterier, hvis udviklingen viser yderligere negative 
konsekvenser.

Ad 3.
I Bisserup fordeler flexboligerne sig jævnt over hele byen, da hele byen 
opfattes som kystnær. Derfor vil et kriterie med 300 m fra kysten ikke 
ændre stort ved situationen her. Det vil i stedet give mere mening at slå 
en ring om hele Bisserup by, og indtænke nogle kriterier for hvornår det 
kan være relevant at give eller ikke give tilladelser til flexboliger.

Disse kriterier kunne eks. være:
- En fastlagt procentvis fordeling mellem huse med bopælspligt 
og fritidshuse.

11
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- Større huse over et vist antal kvadratmeter, der kunne rumme en 
børnefamilie, kan ikke bevilges flexboligstatus.

Yderligere betragtninger.
For at få et tydeligere billede af, hvor mange huse i Bisserup, der funge-
rer som fritidshuse, vil det være hensigtsmæssigt at få en præcis opgø-
relse over, hvor mange huse, der ejes af personer, der har personregis-
teradresse et andet sted.
Hvor mange flexboliger kan en enkelt familie eje i det samme område?
Kan en flexbolig bruges som et fritidshus til periodevis udlejning?

Når denne sag er behandlet i det politiske udvalg, og der evt. foreligger 
et nyt administrationsgrundlag, vil det være ønskeligt med en hørings-
periode inden endelig vedtagelse.

Skulle det ønskes, stiller Bytingets arbejdsudvalg/Bisserup lokalråd sig 
meget gerne til rådighed for yderligere drøftelser.

                                                                 Med venlig hilsen
                                                           Bisserup Bytings arbejdsudvalg
                                                                        Alice Jelen
Byvandring med Slagelse Kommune
 
D. 9. oktober havde Bytinget taget initiativ til den årlige byvandring 
med Slagelse kommunes tekniske forvaltning, hvor vi i løbet af godt to 
timer fik adresseret en række betydningsfulde problemstillinger, som 
berører kommunen, godset og byens borgere. På modstående side, kan 
man se, hvordan ejerforholdene er, hvilket selv sagt kan få betydning, 
når der skal ske indsatser/ændringer på byens ”udearealer”.

Vi startede med det nemme, nemlig parkeringsforholdene ved forsam-
lingshuset, hvor kommunen vil få opstreget nogle flere ordinære par-
keringsbåse i den østlige ende, evt. også ved busholdepladsen. Vi så 
ikke behov for flere handicappladser, men derimod (til en start) en la-
de-stander med to udtag i den vestlige ende af p-pladsen. Eller evt. ved 
forsamlingshuset, afhængigt at strømføringen. Forhåbentlig kommer 
den op allerede i år.

En lidt vanskeligere sag er at få folk til at overholde ”indkørsel forbudt” 
skiltet ved Voldstien. Vi vil derfor forsøge at få opsat et venstresving 
forbudt skilt lidt højere oppe ad Havnevej samt et henvisningsskilt til 
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p-pladsen ved forsamlingshuset. Herudover planlægges at etablere for-
skellige forhindringer for parkering syd for sportspladsen, eks.vis ved at 
græsset ikke slås - og ved at placere bl.a. større sten og døde træstam-
mer/ ved, som kan styrke biodiversitet m.v. Pladsen vil således i mindre 
grad invitere til parkering. Vores dilemma er, at vi har mange p-pladser, 
men folk holder de forkerte steder.

På engområderne omkring Voldstien 20 ønsker vi en mere intensiv af-
græsning, da engene er ved at gro til i græsser, og buske - og ikke 
mindst rynket rose. Kommunen vil undersøge muligheden for at få flere 
køer i kortere perioder - og overvejer også en egentlig afbrænding, da 
der er tale om en meget voldsom forøgelse i væksten i de senere år. 
Som det ses på kortet, skal godset selv sagt inddrages. Området øst for 
Voldstien 10 kan også ryddes for vedopvækst, græs og rynket rose, hvis 
man udelukkende benytter håndholdte redskaber. Der udarbejdes en 
plan herfor.

I.f.t. arealet vest for bålhytten ved multibanen var kommunen meget 
begejstret for biodiversiteten (eks.vis forekomsten af merian og vild gu-
lerod) og det aftaltes, at området skulle udvides ved at fjerne det gamle 
asfalt (omkring 100 m2) så den fine urtevegetation kan ”indvandre” på 
området. Ifølge kommunens biolog har vi her en flora, som ikke findes 
andre steder i kommunen, og som vi meget gerne må passe på.
Vi går i øvrigt efter at få lavet en samlet plan for biodiversiteten i byen, 
og dermed også en revision af græsslåningen, som har været alt for 
voldsom rigtig mange steder. I fremtiden vil de grønne arealer blive klip-
pet med særligt fokus på de rekreative aktiviteter, og ikke fordi ”græsset 
skal være pænt”. Rabatterne vil kun blive klippet af hensyn til færdsel, 
trafiksikkerhed og afvanding, hvorved vi får en mere ekstensiv pleje.
Endelig ift. toilettet gav vi udtryk for et stort ønske til kommunen om, 
at det (igen) bliver åbnet til påske og ikke først d.1.juni, og at der ikke 
optræder henvisningsskilte til et lukket toilet. Vi fornemmede en stor 
forståelse herfor.

Som det har været tilfældet i mange år, håber Bytinget i øvrigt at kunne 
få mange fordele af et godt samarbejde med kommunen, -også selv om 
det selvfølgelig kompliceres af, at der er mange forskellige ejere af de 
matrikler, som kræver pasning og pleje. 
 
                                                                         Villum Christensen
                                               Arbejdsudvalget/kommuneansvarlig
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Lokalt marked/festival for hele Kirkeskovsskolens distrikt den 31. 
august 2024.

I forbindelse med færdiggørelsen af den lokale udviklingsplan for Kir-
keskovsskolens distrikt afsatte Slagelse Kommune 100.000 kr. til pro-
jekter, der kan hjælpe planen på vej.

De 20.000 kr. er brugt til udviklingen af en undervisningsrute omkring 
skolen, og de 80.000 kr. skal bruges til et marked/en festival, der kan 
skabe synlighed om hele vores område: 
Vi skal få øje på hinanden, og andre må også gerne få øje på os.
En arbejdsgruppe bestående af repræsentanter fra de 5 lokalområder – 
Ørslev, Glænø, Venslev, Rude, Bisserup – og idrætsforeningen har i de 
seneste måneder arbejdet med at strikke et foreløbigt program sammen 
til en hyggelig og festlig dag, hvor vi bl.a. kan præsentere hinanden for 
alt det vi kan lokalt på områderne kunst, kultur, musik, socialt samvær, 
lokale småerhverv og lokale fødevarer.

Udover diverse aktiviteter på disse områder vil der være fokus på ak-
tiviteter for børnene, og dagen sluttes af med diskotek for de unge og 
spisning med efterfølgende musik og dans for de lidt ældre.

Vores planer kan selvfølgelig kun blive til noget, hvis der er lokal op-
bakning. Derfor håber vi meget, at der vil blive taget godt imod os, når 
vi i løbet af det tidlige forår kommer rundt for at høre, om I vil være 
med til at vise os, hvad I kan, og om I vil give en hånd med nogle af alle 
de praktiske opgaver, der jo er ved et sådant arrangement.
                                                                    På arbejdsgruppens vegne
                                                                                  Alice Jelen

Vi har stadig nogle eksemplarer af den flotte bisse-
rupplakat til salg. Henvendelse til Lone Langkilde, 
tlf. 29116245 eller Alice Jelen. tlf. 25565404.



BørneBissen udstiller i BIS’koppen

Marianne Agri fra BørneBissen skriver:

I et smukt og udbytterigt samarbejde mellem kunstner Birgitte Breuning 
og Børnebissen inviterede BIS’koppen til fernisering den 25. november 
kl. 11. På dagen var der et lille glas saft med bobler, kage osv. og man 
kunne købe kaffe/the og kage i caféen.
Vi har udvalgt 20 akvareller, som er udstillet. Det er kun et lille udsnit 
af en stor produktion, men de andre værker kan besøgende ”bladre” 
igennem.

Ideen opstod for et lille års tid siden 
og er blevet til noget, netop fordi et 
lokalt miljø støtter op om menne-
sker, som brænder for lokale initi-
ativer. Alle i BørneBissen nyder til 
fulde at være en del af denne dyna-
miske og lokale indstilling – der er 
ikke langt fra ide til handling.
Birgitte har gennem mange år kom-
met i BørneBissen og delt ud af sine 
maleteknikker, rim, remser og ruti-
ner – børnene elsker det!

Og hvad giver maling med akvarel netop vores børn? En halv time, 
hvor alle er fuldt ud opmærksomme på ”dagens tema”. Nogle gange 
planlagt af Birgitte, andre gange, fordi vi i BørneBissen arbejder med 
noget særligt, eksempelvis svampe, blomster mv. Derudover giver det 
et læringsrum, hvor fordybelse og det at lytte og se instruktion af tek-
nikker og æstetik på fineste vis knytter sig sammen og bliver til barnets 
eget lille kunstværk.

Det er det lokale firma Hass Olsen (Lisbeth & Jann) som både har leve-
ret og tilskåret det fine pap som danner rammen om billederne. 
Man kan se billederne i BIS´koppen indtil efter nytår.
                                                                                Hilsen de 3 B`er
                                                  Birgitte, BIS’koppen og BørneBissen
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I det forgangne efterår har vi haft udstillet Eva Baggers billeder i BIS’kop-
pen. Det har været en fornøjelse at se på alle de fine malerier. 
I øjeblikket har vi fået akvareller op at hænge. Det er Børnebissens 
børn, der har været kunstneriske under ledelse af Birgitte Breuning. Det 
er dejligt med alle de farverige billeder.

Den 29. oktober havde vi frivillig arbejdsdag i BIS’koppen. Det var en 
meget fin dag. Der kom 20 personer, der flittigt ryddede op, gjorde rent, 
pudsede vinduer mm. Bagefter serverede vi dejlig suppe med brød. 
Skøn dag!

Af de mere kulturelle indslag har vi haft den skønne gruppe, der i år har 
lavet ”Toner fra filmen” Det var nogle herlige aftener med sang og store 
erindringsmil.

Desuden er vinteren kommet og dermed Franks Quiz arrangementer, 
der ligger på udvalgte lørdage. Quiz-lørdagene annonceres på Face-
book mm.

Det er også en stor succes, hører vi fra dem, der kommer og deltager.
I december måned har vi vores sædvanlige julestue, hvor bestyrelsen 
serverer gløgg og æbleskiver.

Desuden kommer Trojahn-kvartetten og underholder med julemusik.
I år har bestyrelsen taget initiativ til at holde nytårsaften i BIS’koppen. 
Vi glæder os meget til at holde en herlig aften med de 30 deltagere, der 
kommer.

Sidste åbningsdag inden jul er tirsdag den 19. december og første åb-
ningsdag i det nye år bliver lørdag den 6. januar kl. 10-13.
I det nye år fortsætter de sædvanlige aktiviteter: videnskabsforedrag, 
Chaplinklubben, Repair Café, strikkeklub, billard mm.

Obs!Obs!Obs! BIS’koppen afholder generalforsamling lørdag den 10. 
februar kl. 11. Obs!Obs!Obs!
                                                                              Jette Elverdam
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Bogkompagniet.com  startede som et behov og som en mulighed.

Behovet var, at vores private bogsamling havde vokset sig så stort at vi 
følte, at vi blev mast ud af vores hjem. En fornemmelse som bogelskere 
kender – og som i dag  mange mærker ved fraflytning til mindre boliger 
eller ved dødsfald , der gør at en bogsamling ender i en container. 
Muligheden lå lige for. Fra tiden hvor vi drev virksomhed i Bisserup 
havde vi endnu tomme lagerhaller. 

Endnu en uventet ting skete: netop på det tidspunkt døde en beboer 
i området – efterladende sig et kæmpebibliotek af stor bredde – klas-
sik – teoretisk, som ingen ønskede at overtage – og derfor var dømt til 
affaldscontainer.  Rygtet om at vi prøvede at lave en bogsamling havde 
heldigvis spredt sig – og herefter ankom i kæmpeplastikposer den ene 
værdifulde bog efter den anden.

Brugen af gamle lagerreoler, at have nok er stadig en udfordring, og 
med nogenlunde adgangsforhold til bogsamlingens areal på Bisserup 
Byvej 42,  kunne vi derfor  i sommeren 2016 byde velkommen til en 

De to syntes så, at jeg ligeså godt kunne lave maden her i Bisserup som 
i Lyngby, hvor jeg arbejdede!

Efter flere års arbejde med ombygning og godkendelse af stedet åbnede 
vi de to første år som forsøg i to måneder ( juni og juli ), hvor jeg tog 
orlov fra mit arbejde.
Det gik fint, så jeg sagde op og satsede på at kunne leve af Fiskebaren.
Stedet har udviklet sig over årene, så vi nu har ret så travlt de fire måne-
der, som vi nu holder åbent!

Takket være en hær af søde og dygtige unge hjælpere og mange søde 
og trofaste kunder er tiden gået alt for hurtigt – og pludselig er der gået 
20 år!
                                                                                  Ellen Toft

BISSERUP FISKEBAR - er i år 2023 fyldt 
20 år!
Ideen opstod hos Lars Birger og min far 
Thomas Toft. Far havde stedet, som han 
ville give flere lejlighed til at nyde udsig-
ten fra, og Lars Birger ville gerne udbre-
de kendskabet og lysten til at spise mere 
fisk.
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bogsamling, der ikke helt fulgte en biblioteksopstilling, men mere var 
inddelt i emner og på mange forskellige sprog.

Det var ikke alle, der synes at Bogkompagniet.com var en god idé – 
derfor var der beboere i Bisserup, der klagede til Slagelse kommune. 
Kommunen sendte 2 sagsbehandlere for at se nærmere på sagen. De 
havde dog intet at indvende efter besigtigelse – og kunne ikke se noget 
problem i at gamle lagerfaciliteter, som tidligere havde huset meget 
tunge metaldele ikke også kunne bruges til bøger.. det handlede jo ikke 
om cafévirksomhed.
 
I dag er Bogkompagniets areal udvidet med den nye indgang i byg-
ningens stueetage. Dette har medført, at der er bøger både på den uiso-
lerede 1. sal såvel som i et isoleret rum i stueetagen med adgang til 
læsestue og toilet.
Mange har spurgt til kvaliteten af bøgerne. Fra starten troede vi, at vi 
skulle koncentrere  os netop om kvaliteten – vores erfaring  er blevet at 
opfattelsen af kvalitet varierer meget, derfor sorterer vi ikke voldsomt. 
Sammen med bøgerne har vi nu startet en mindre samling af græske 
ikoner. Nogle med religiøst motiv andre mere verdslige. 

Til slut er endnu en forbedring sket,  Birthe Zoppe har vist sin store 
interesse i  at systematisere alle de indkomne  bøger. Dette gør at Bog-
kompagniet. com har en fremtid, ikke glamourøs, men som en del af 
Bisserups dna med flere væsentlige samlingspunkter på centrale steder: 
Brugsen/Biskoppen, Forsamlingshus, Børnebisse/havn og endelig har 
Bogkompaniet.com nu også fundet en naturlig plads. 

                                                                          Med venlig hilsen 
                                                                          Bogkompagniet.com
PS Vi modtager gerne bogsamlinger – men ring venligst først til 2226 
2727

1919



Bjørnebækken, som løber ud i Smålandshavet, var i mange år omgivet 
af diger på begge sider. Og de omliggende lavbundsjorder blev afvan-
det via Bjørnebækken og overskydende vand pumpet ud Smålands-
havet. Bjørnebækken modtog og modtager også renset spildevand fra 
rensningsanlægget i Menstrup. Før 2017 blev det jævnligt anbefalet 
ikke at bade omkring Bjørnebækkens udløb på grund af forurening. 
Desuden har det jo længe været kendt, at Smålandshavet modtager alt 
for mange næringsstoffer fra de omkringliggende lavbundsjorder. 

For at tilbageholde mest muligt kvælstof og fosfor iværksatte Næstved 
kommune derfor et projekt, hvor Landbrugsstyrelsen opkøbte et are-
al øst for Bjørnebækken. Jordarbejderne blev gennemført, hvorefter 
arealerne blev udbudt til salg med forkøbsret til de oprindelige ejere. 
Resultatet blev, at vandet i Bjørnebækken nu løber gennem søen, og 
tilbageholdes hér så længe at en stor del af næringsindholdet opfanges 
af vegetationen. Søens areal er ca. 20 ha og det tilliggende engareal er 
næsten af sammen størrelse. Kreaturer afgræsser engarealet. Vandstan-
den varierer voldsomt afhængig af sæsonens aktuelle vejrforhold.

Bjørnebæk Sø
Hvis man som Bisserup-borger bevæger sig bare den mindste smule øst 
på, havner man i Næstved kommune. Hér fortsætter Chistiansholmsvej 
i Kristiansholmsvej og husnumrene løber pludselig baglæns. Lige øst 
for Kristiansholm Plantage ligger Bjørnebæk sø.
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Straks fra søen i 2018 var en realitet tog fuglene det nye habitat i brug. 
Søen har to fugleøer. Og de er populære blandt ynglefuglene. Der er 
hård konkurrence om redepladser. Langs vest- og nordsiden af søen er 
der en trampesti, som man kan benytte – dog ikke i perioden 1. april til 
30. juni af hensyn til de ynglende fugle. På øst- og sydsiden må man gå 
langs Spjellerupvej og Strandbakken.

I 2021 blev der opført et fugletårn nær P-pladsen syd for søen. Herfra 
kan man iagttage fuglene på engene og i søen. Ænder, gæs og sva-
ner dominerer i antal. Fx krikand, pibeand, taffeland, troldand, gråand, 
skeand, grågås og blisgås. Men også toppet og gråstrubet lappedykker. 
Langs bredderne ses storspove, hvidklire, sortklire, svaleklire, ryler og 
klyder. Hvis man observerer, at alle ænder og gæs pludseligt letter fra 
vandoverfladen eller engene, skal man kikke op. Måske skyldes det 
at havørnen som en ”flyvende dør” er på udkik efter et måltid blandt 
fuglene. I træktiden kan man også være heldig at se traner og brushøns. 

På Dansk Ornitologisk Forenings hjemmeside - dofbasen.dk – kan man 
se alt, hvad der er observeret på lokaliteten og hvornår. Silkehejre, rød-
hovedet and og halsbåndtroldand er de største sjældenheder blandt 
fuglene, der er noteret fra Bjørnebæk sø. Fiskehejre og skarver indi-
kerer, at der findes fisk i søen. Jeg har også set, at der lejlighedsvis har 
været fiskeforbud omkring Bjørnebækkens udløb. Det gør man, når 
man har udsat ørreder i et vandløb, og ikke efterfølgende vil risikere, at 
opgående ørreder bliver fanget, før de gyder. Men da bækkens øvre løb 
periodevist udtørrer, har man – ifølge kommunens medarbejdere - op-
givet håbet om ørreder i systemet. Derimod har man haft større succes 
med at udsætte aborrer i søen. Disse findes nu i forskellige aldersklasse.
Fuglene har i høj grad kvitteret for etableringen af dette nye vådområ-
de. I hvilket omfang man har opnået en mærkbar – men tiltrængt - re-
duktion af næringsstofbelastningen af Smålandshavet er nok et andet 
spørgsmål.
                                                                  Hans Peter Ravn
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Baumgartner

Roman af Paul Auster
“Hvordan har du det lige nu? spurgte sorgkon-
sulenten. Elendigt,usselt. Smadret i tusind styk-
ker. Med andre ord dissocieret, ikke helt dig 
selv.
Det er sikkert rigtigt nok. Men i det omfang jeg 
er i stand til at begribe, hvad jeg gennemgår lige 
nu, kan jeg helt ærligt sige, at jeg ikke har ondt 
af mig selv eller vælter mig i selvmedlidenhed 
eller råber mod himlen: Hvorfor mig? Hvorfor 
ikke mig i stedet? Folk dør. De dør unge, de dør 
gamle, de dør som otteoghalvtredsårige. 

Jeg savner hende, det er det hele. Hun var den eneste i hele verden, jeg 
nogensinde har elsket, og nu skal jeg prøve at finde ud af at leve videre 
uden hende.”

Så enkelt og dog så forbandet svært.

Seymour Baumgartner har mistet sin elskede Anna i en tragisk drukne-
ulykke for snart ti år siden. Baumgartner er forfatter, og  Anna var over-
sætter og skrev digte, som stadig ligger i hendes urørte arbejdsværelse.
“Seymour Baumgartner føler stadig, elsker stadig, begærer stadig, vil 
stadig leve, men i sit inderste indre er han død. Det har han vidst i ti år, 
og i ti år har han gjort sit absolut ypperste for ikke at vide det.”

Baumgartner er 72 år gammel og har de sidste ti år levet i minderne om 
Anna og deres lange fælles liv sammen. En dag da han sidder og skri-
ver om Søren Kirkegaard, har han glemt en bog nedenunder. Da han 
kommer ned, kommer han i tanke om, at han har glemt at ringe til sin 
nævenyttige søster. Så er der noget der lugter brændt, kasserollen, han 
har glemt, at han satte æg over. Han brænder hånden, telefonen ringer, 
det er manden, der skal aflæse måleren, hvilket Baumgartner også har 
glemt. Men en brændt kasserolle, der har fulgt ham, siden han mødte 
Anna, bliver et vendepunkt i Baumgartners liv. Baumgartner havner en 
nat i Annas værelse, og så ringer Annas røde telefon, som har været 
lukket i årevis.

Det er Anna. Anna taler til Baumgartner og beder om at blive sat fri. Og 
Baumgartner sætter Anna og sig selv fri. Hans livsnerve bliver vækket. 
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Med hjælp fra El måleren Papadopoulos, den skønne unge Judith som 
han overvejer at fri til, og den unge kvindelige pH.d.studerende der 
viser interesse for Annas forfatterskab, går Baumgartner, trods fremskre-
den alder, ombord i livet med fornyet intensitet.

“Fortid og nutid flyder sømløst ind og ud af hinanden på elegant Paul 
Austersk vis med glimt i øjet, præcise observationer og detaljer,  i dans 
med eksistentielle  erkendelser.”

Romanen giver et rørende, vedkommende og også humoristisk indblik  
i livets eksistentielle temaer. At blive gammel, at elske og at miste og 
hvordan man griber livet an, når livet næsten er gået i stå. Og hvordan 
livet er uforudsigeligt og består af tilfældigheder, og at det handler om 
at gribe nye muligheder, når de viser sig.
Så kan vi måske alle, som Baumgartner, få mulighed for et næste kapitel 
i livet.
Baumgartner er den første roman af Paul Auster, jeg har læst, men jeg 
griber muligheden for at udvide mit bekendtskab med Auster.
Med ønsket om lige så fornøjelig læsning, giver jeg Paul Austers bog, 
Baumgartner, mine bedste anbefalinger.

                                                                                     Hilsen Mie
Et forsamlingshus bliver undfanget.

Før Bisserup fik et forsamlingshus, foregik alle 
arrangementer på Lodskroen eller i Bisserup Lejren, 
men da mange havde lyst til at mødes og havde 
ideer til fælles arrangementer, faldt tanken på at få 
etableret et rigtigt forsamlingshus.
Den 13. april 1983 indkaldtes der til stiftende generalforsamling på 
Lodskroen, og til bestyrelsen blev valgt Bjarne Klintbøl, Annette Ras-
mussen, Frits Grønne, Bent Burmester og Elsebeth Nielsen.  Senere blev 
Torben Sentow Larsen indvalgt.
I december 1983 var Bent Burmester fortaler for at købe missionshuset, 
men Indremission ville ikke sælge det på daværende tidspunkt. Man 
talte også om evt. at bruge første sal på en kommende servicebygning 
til campingpladsen, eller måske en barakbygning, da man ikke havde 
midler til at bygge for.
Selvom man ikke havde noget hus, blev der i foråret 1984 indkøbt 60 
Labofa teaterstole til en billig pris.
I 1987 blev der lavet en ny lokalplan med ændringer, der betød, at en 
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del af sportspladsen og en del af den store parkeringsplads kunne be-
nyttes til opførelse af et forsamlingshus.

På et møde den 5. marts 1987 blev bisserupperne bedt om at tilken-
degive, om man var interesseret i et forsamlingshus. Det var man, og 
forsamlingshusforeningen forhandlede både med campingpladsen og 
med sejlklubben herom, men opførelse af et fælles hus med sejlklub-
ben, blev nedstemt af sejlklubben. Et forslag om at købe en nedlagt 
gård kom også på tale, men blev nedstemt.

Bent Burmester tog sig af det økonomiske og Frits Grønne tog sig af for-
handlingerne med kommunen. Arkitekt Carsten Pietras og fabriksejer 
Rene Dræberg kom med i bestyrelsen ved generalforsamlingen den 17. 
november 1988 som blev afholdt på Lodskroen.
Rene var gået på toilettet, og da han kom tilbage fik han at vide, at han 
var blevet valgt ind i bestyrelsen. Rene accepterede valget.
Bankassistent Annette Rasmussen kom igen med i forsamlingshusfor-
eningens bestyrelse, denne gang som kasserer og for at varetage udlej-
ningen af forsamlingshuset.

Den 8. marts 1989 blev der afholdt et møde mellem Skælskør kommu-
ne, Bytinget og Forsamlingshusforeningen samt Campingpladsen, og 
Rene Dræberg opdagede, at kommunen havde bevilget 800.000 kr. til 
opførelse af servicebygningen til Campingpladsen, og foreslog derfor at 
kommunen bevilgede 400.000 kr. til Forsamlingshuset, som var en del 
mindre. Skælskør kommune bevilgede så 300.000 kr. til byggeriet af 
forsamlingshuset i forlængelse af Campingpladsens servicebygning, så 
nu kunne byggeriet blive en realitet.

Foreningen gik i gang med at sælge andelsbeviser a kr. 500 pr. stk, og 
de første 10 andelshavere var Frits Grønne, Agnete Stage, Bent Burme-
ster, Rene Dræberg, Annette Rasmussen, Torben Sentow Larsen, Ernst 
Jensen, Kirsten Burmester, Thomas Toft og Tage Figer.

Det første spadestik blev taget den 5. december 1989, og tidligt stødte 
byggeriet ind i problemer, da der var sand i 10-12 meters dybde, og der 
skulle piloteres dybt, for at huset kunne stå fast. Der skulle spares på 
byggeriet, men arkitekt Carsten Pietras ville have det halvrunde vindue 
foroven i gavlen med, og sådan blev det. 
Den 30. marts 1990 var der rejsegilde, og huset kunne tages i brug efter 
sommeren.
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Torsdagsklubben startede den 20. september med Bent Burmester som 
primus motor, og afholdt stiftende generalforsamling den 4. oktober 
1990. 

Indvielsesfesten blev holdt lørdag den 22. september 1990.

Læs videre om forsamlingshusets første år i næste nummer af Bytings-
bladet.
Annette Rasmussen og Rene Dræberg samt ved tasterne Jan Møldrup

P.S.: Ingen har patent på historien, men alle er velkomne til at bidrage 
til den.

GADEKÆRET

Der er nu kommet svar på Bytingets henvendelse til Skælskør kommu-
ne om hjælp til vedligeholdelse af gadekæret.

Teknisk forvaltning v. Anker Larsen og Carsten møller Hansen fortæller, 
at der i de senere år har været afsat 100.000 kr. pr. år til oprensning af 
gadekærene i kommunen. I budgettet for 1999 er beløbet sparet væk, 
så en egentlig oprensning kan ikke komme på tale. Der er dog givet 
besked til gartnerafdelingen om at slå og fjerne sivene i vinterens løb. 
Når jeg tænker på gadekæret i tiden fremover, så er det jo vigtigt, at der 
bliver passet på biotopen gadekæret, som bidrager til det mangearte-
de, summende liv i sommerlandet – at børnene kan opleve evigheds-
stunder med medestangen, og at svalerne kan snappe myggelarver i 
vandoverfladen.
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Så jeg vil foreslå, at I, der bor omkring kæret, og selvfølgelig også andre 
interesserede, tager initiativ til at danne en gruppe – kald den f.eks. Ga-
dekærets venner”. Jeg er sikker på, at en sådan gruppe vil kunne skabe 
trivsel og glæde omkring arbejdet med det lille åndehul i bymidten.
                                                       
                                                                              Thomas Toft

Kommunyt

En sundhedspolitik er på vej til at blive vedtaget i december 2023. Den-
ne sundhedspolitik er til dig, der læser med lige nu. Slagelse Kommune 
står ligesom landets øvrige kommuner overfor en række demografiske, 
socioøkonomiske og sundhedsmæssige udfordringer, der allerede i dag 
sætter pres på velfærden. Ingen kan løfte sundhedsudfordringerne ale-
ne. Det kan vi heller ikke. 

De bedste resultater opnås, når vi arbejder sammen. Politikken skal 
derfor ses som en invitation til at være sammen om handlinger for 
sundheden. I Slagelse Kommune arbejder vi ud fra det brede sundheds-
begreb. Det vil sige, at sundhed er mere end blot fravær af sygdom, 
men også en tilstand af fysisk, psykisk og socialt velvære. Formålet med 
sundhedspolitikken er at sætte ramme og retning for det forebyggende 
og sundhedsfremmende arbejde i hele kommunen. En sundhedspolitik 
kan ikke stå alene. 

Sundhedspolitik er en tværgående politik, som skal ses i sammenhæng 
med kommunens kernefortælling, øvrige politikker og strategier. Vi vil 
være en kommune, hvor det er muligt at leve gode liv. Det gode liv 
defineres af den enkelte, men den fysiske og mentale sundhed, er vigtig 
for et godt liv. 

Det er vores fælles ansvar, at vi sammen skaber mulighederne og ram-
merne for et sundt liv for alle, der bor i kommunen. Vi skal gøre det let 
og naturligt at træffe sunde valg og understøtte, at alle har mulighed for 
at tage ansvar for eget liv. Vi ser indsatserne på sundhedsområdet som 
en bred og langsigtet investering, hvor alle skal have mulighed for at 
leve et sundt og godt liv. 

Vi ved, at forandringer i vores sundhed ikke sker over natten, men er 
et resultat af en længevarende koordineret indsats. Sundhed ses ikke 
alene som et mål i sig selv, men også som et middel til at skabe bedre 
forudsætninger for at understøtte udviklingen og væksten i kommunen. 
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Sundhedspolitikken består af tre fokusområder, som vil blive fulgt op 
med fælles handleplaner. 
Sundhedspolitikken er for alle i kommunen. Derfor har mange forskel-
lige aktører og samarbejdspartnere været med til at give input til udvik-
ling af politikken.

En helt ny og gennemarbejdet erhvervstrategi er lige ved at være i mål. 
Den bliver endelig godkendt på byrådsmødet den 18. december, og 
foldes ud i starten af 2024. Strategien bygger på to hovedspor: Det før-
ste er at styrke vores erhvervsvenlighed og levere en enkel, fokuseret 
og sammenhængende service til vores virksomheder. Vi skal være en 
kommune, hvor det er let at udvide, etablere og drive virksomhed. Det 
andet hovedspor er at skabe rammerne for en bæredygtig vækst. Vi er 
fast besluttede på at skabe plads til både miljømæssig, social og økono-
misk bæredygtig vækst samt at omfavne de udfordringer og muligheder, 
som den grønne omstilling bringer med sig. En erhvervsstrategi, der vil 
bygge videre på fem særlige lokale styrker: Udvikling og fornyelse af er-
hvervsstyrker, Slagelse Kommune som attraktiv turistdestination, styrke 
samspil med offentlige institutioner, Slagelse som uddannelsesby samt 
udvikling og salg af Slagelses Kommunes erhvervsarealer.

Slagelse Kommune kommer med en større konference i foråret. Temaet 
er ”Fremtidens ældre liv” hvor der kan opsamles inputs til den kom-
mende omstilling af ældreområdet, herunder formuleringen af nye stra-
tegier på området. 

Der ønskes en bred deltagelse i konferencen, så der indsamles så man-
ge inputs som muligt. Konferencen afholdes efter, at resultaterne af ana-
lysen på ældreområdet foreligger, hvor der kommer et overblik over 
fremtidens kapacitet, såvel antal hænder vi skal bruge, som antal boli-
ger.

Budgetopfølgninger efter de første 9 måneder i 2023 i Slagelse Kommu-
ne ser ud til, at man lander et regnskab for 2023, der følger budgetterne 
trods store forandringer. Altså, man er ved at bygge et mere solidt fun-
dament under Slagelse Kommunes økonomi, men dette kræver forsat 
en fast hånd på rattet.

Alle ønskes en glædelig jul, samt et godt nytår.

                                                                              Knud Vincents
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Nyt fra Torsdagsklubben

 
Den 18. Januar 2024 får vi besøg af Annemarie Hessellund. Hun vil 
fortælle om: Firs, fed og færdig - eller hvad?
Det er et humoristisk og sprudlende causeri om det at blive gammel, 
gå på pension og blive arbejdsfri.
For nogle lyder det som en fantastisk ide, og andre kan blive skræk-
slagne ved tanken.
Annemarie Hessellund har tilbragt de første voksenår udenlands. Se-
nere en tid som millionær og krokone, og hun har været med i mange 
TV- og radioudsendelser.
Vi ser frem til at møde hende.

Duoen Øst/West, der selv betegner sig som Danmarks ældste boy-
band, kommer og besøger Torsdagsklubben den 29. februar.
De underholder festligt og fornøjeligt med danske schlagere m.v. og 
fortæller anekdoter dertil. Vi glæder os til at se dem.
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Torsdagsklubben takker hermed for alle de dejlige og mangeartede 
ting, vi fik fra forskellig side, da der blev afholdt julecafe i forsamlings-
huset. Der var livlig handel hele åbningstiden igennem, og vi fik et 
meget pænt beløb, som vi kan bruge på vore kommende udflugter.

Torsdagsklubben ønsker alle en glædelig jul og et godt nytår.
                                                                           Annette Rasmussen
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hassolsen
- din IT-partner

WWW.ITFORALLE.DK  Industrivej 49 · 4230 Skælskør

PC-SKADESTUE  Tlf: 58 19 40 20
  Her og nu PC-reparation

  Fjernelse af virus

  Hardwarefejlfi nding, og test  

  Udskiftning af reservedele

  Antivirus/spyware

  Opsætning af internet og e-mail

Vinter Sejlads



Konsultationer, sygebesøg, vaccinati-
on eller det sidste farvel – i hjemmet 
hos jer. Slip for kørsel, dyrlægeangst og 
utrygge omgivelser.

Ring gerne og få en snak om hvad jeg 
kan tilbyde. Mobil hjemmedyrlæge 
– på dyrenes præmisser. 

Vest, Midt– og Sydsjælland.

DYRLÆGE SIGNE HARTVIG, 
tilbyder rolige og nærværende 
dyrlægebesøg for hunde, katte 
og heste i deres vante omgivelser. 

      

Tlf: 29 12 12 63
hjemmedyrlaegen@gmail.com

MOBIL HJEMMEDYRLÆGE
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Vuggestue, børnehave, skole & SFO - midt i naturen 

I den samlede institution KIRKESKOVEN 

• har vi tid og plads til forskelligheder 

• har vi højt til loftet 

• inddrager vi naturen som en fast del af vores hverdag 

 

I den samlede institution KIRKESKOVEN har vi uddannede og 
velkvalificeret pædagoger og lærere. Vores normering i  
vuggestue og børnehave er god, 8 voksne til  32 børn.  
Skolen har ligeledes lave klassekoefficienter.  

 

Den røde tråd hos os er det tætte samarbejde, hvor vi drager 
fordel af hinandens kompetencer og lokaliteter. Det brede  
samarbejde og kendskabet til det enkelte barn giver de bedste 
forudsætninger for trivsel og læring. 
 
Vi kan altid kontaktes for et besøg og en uformel snak: 
Vuggestue, børnehave og SFO: Jeanette Scharboe tlf. 20168246 
Skole: Anette Petersen tlf. 20152440 
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BISSERUP TENNISKLUB
 

Kan du li`at lege?

Kan du li`at lege med en tennisbold?
 
så kig forbi Bisserup Tennisklub og få en prøvetime.
 
Vi har åbent hver dag hele året.
 
Vi ligger ved Multibanen tæt ved Bisserup Forsamlingshus/Campingpladsen
 
For yderligere oplysninger: www.bisserup.dk/foreninger/tennisklub   



Møllebakkevej 110 . 4243 Rude

Tlf. 26 42 65 07 • 58 19 65 84
Fax 55 45 80 24

www.gardinerogmarkiser.dk
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Det vil sige: vi laver ikke 2 arrange-
menter om måneden i vinterhalvåret 
men ”kun”1. 
Vi vil stadig afholde julefrokost, løv-
springs og løvfalds ture. 
Gymnastik fortsætter for fulde omdrej-
ninger, og det gør slægtsforskning/ 
lokalhistorie også. 
Vi vil stadig arrangere en ferietur med 
65 rejser i september, så længe der er 
tilslutning. 
Forslag fra salen om, at vores arran-
gementer også skal være for ikke- 
medlemmer i stedet for det vi skriver 
om, at alle er velkomne.  
Myrna Larsen blev valgt som nyt med-
lem af bestyrelsen 
Bestyrelsen modtog genvalg og vi blev 
valgt med klapsalver. 
Bestyrelsen har konstitueret sig som 
følger: 
Lise Kreipke Formand 
Ingrid B. Pedersen Næstformand 

Kisser Jensen Kasserer 
Kirsten Sørensen Bestyrelsesmedlem 
Alice Wedel ”-----” 
Ulla Andersen ”-----” 
Myrna Larsen ”-----” 
Yngve Christensen er revisor. 
Birthe Bruun Olsen, var ikke tilstede 
og havde ikke tilkendegivet, om hun 
ville fortsætte som suppleant.  
Kirsten Burmester blev valgt til supp-
leant.  
Lili Block Jensen blev genvalgt til 
revisor  
Annette Andersen blev genvalgt til 
revisorsuppleant 
Lise fik en fl. Rødvin af Kirsten Bur-
mester som tak for en stor indsats. 
Kontingent er det samme 150,-kr. for 
en sæson.  Generalforsamlingen slut-
tede kl. 15.10 
Herefter er der uddeling af præmier og 
vi sang nogle fællessange. Det var en 
fornøjelig eftermiddag. 

Lauritzminde                     

Kursus faciliteter, mødested
Bed and Breadfast, leje af værelser

Leje af hele huset med og uden personale
Mad ud af huset, 

Fester, brunch, julefrokost 

Bestyrer: Birgit Nielsen                                    
Skolebakken 1                                              

Bisserup 4243 Rude
55 45 11 20

www.lauritzminde.dk 37
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Annoncør sø
ges

og holder hunden i snor, hvor den kan 
komme til at genere andre.  
Også denne gang er der et nødråb fra 
en borger. Naturligvis optager vi 
indlægget og benytter så lejligheden 
til at undre os over, at de små sorte 
poser kastes i grøfter og krat med ind-
hold. Det er naturbevaring, så det 
batter. 
Altså undskyld til alle jer, vi hænger 
ud på denne måde og til de få: Tag jer 
nu sammen. 

På redaktionens vegne: 
Nils Bak Pedersen.  

Hjertesuk.

Hundelorte igen, igen. 

Jeg ved snart ikke hvor mange gange 
jeg har skrevet om de efterladen-
skaber. 

Kære hundeejere: så se dog efter hvor 
din/jeres hunde aflevere deres lort og 
tag det med i en pose. 
Der er flere gange hvor det ligger lige 
ved postkassen, og ikke kun hos mig. 
Men nu er hunden så fræk så den sæt-
ter sig inde i haven. 
Efter vinterens megen sne lå der hun-
delort alle vegne på stier og fortove. 
 Når man anskaffer en hund, må man 
også tage det besvær, der følger med. 

Nu må I godt tage jer sammen, I kære 
hundeejere!  
Hunden kan jo ikke gøre for det. 

Lise Kreipke 

Festugen.

Lige hjemkommet fra ”Speakers 
Corner” i Londons Hyde Park, hvor 
ivrige talere for religion og politik 
lidenskabeligt forsvarede deres syns-
punkter eller angreb andres, tænker 
jeg på, hvor lidt vi danskere debatterer 
i det offentlige rum. Det er derfor vel-
gørende, når der her i bladet kommer 
indlæg og kritik, også selvom man er 
uenig i kritikken. Vi skulle nødigt ende 
i selvfedme, som det hedder. 
For - når jeg skal skrive, hvad der 
foregik i uge 10, henfalder jeg let til 
det. 

Jeg nævner i flæng: 
En bestyrelse for forsamlingshuset, 
som i en uge betjente os, så alle arran-
gementer lykkedes. Køkken – italien-
ske snacks, kager,  kaffe og drikkelse. 
Klargøring af sal, oprydning, nedtag-
ning osv. 
En formandsberetning på vers, der 
kunne afsynges så fødderne passede. 
Genialt! 
Åbent hus til slægtsforskning med 
billeder fra dengang, og fodboldklub 
med ugens kamp… Og øl til.  



NÆSTVED GOLFBANE og RESTAURANT 
Karrebækvej 461,4700 Næstved 

 
restauranten åben for alle - selskaber - mad ud af huset 

 
med udsigt til banen 
og lækkert til ganen 
et veldækket bord 
ved Karrebæk Fjord 

 

                       
 

18 hullers golfbane  -  dejlig par 3 bane 
 
den herligste vane 
er golf på vor bane 
det' fritid der dur 
i dejlig natur 

 
Kontor: +4555733344. Restaurant: +4555733686 
info@naestvedgolf.dk.   restauranten@naestvedgolf.dk 
 
For yderligere information se www.naestvedgolf.dk  
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BISSERUP CAMPING KIOSK

Et lille bitte stykke af paradis!"
 Åbne/lukke tider se: Kiosken + Hjemmeside.
( begrænset vareudvalg).

Bisserup camping
Skafterupvej 182  4243 Rude
Tlf.: 24647841 E-mail: post@bisserupcamping.dk
facebook: bisserup campingplads

Bogkompagniet.com
Bisserup Byvej 42

Tlf. 22262727
Bogkompagniet bringer bøger tættere på læseren.

www.bogkompagniet.com
Find selv en bog for 20 kr –gælder også børnebøger.
Bogkompagniet er åbent alle dage – og hele døgnet.

 Annoncør søges



Dankort
Foto
Fotokopier
Medicin
Opslagstavle
Posthus
Tips+lotto
Telefon: 
55 45 90 16

Åbent:  Hverdage.............kl. 9,00 - 18,00  
Lørd./Sønd. .........kl. 8,00 - 14,00

- den er nærliggende

D e j l ig  l ok alt  t i l  d ag lig

Åbent: Alle dage fra kl.8 -19

Dankort
Medicin
Opslagstavle
Tips+lotto
Telefon:
55 45 90 16

41



42



43

Bisserup Havnevej 1

55 45 97 91



Fredag 9.00 - 17.00 & Lørdag 9.00 - 12.00

Røget, råt og altid friskt
Skrubber, spætter, sild og rejer
Torsk, tunger, tun og hajer
Hornfisk, ål og blanke makreller
svømmer i dammen eller spræller på disken
Vi har det meste og skaffer resten

Lars Birger Nielsen  55 45 92 19
                                    Butik   21 92 97 19

Fredag 10.00 - 17.00 & Lørdag 9.00 - 12.00
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Ring efter nærmere in for ma ti on - træffes bedst mellem 18 - 20 

 Woodpecker‘n
* Træfældning
* Topkapning
* Stubfræsning
* Flishugning
* Brændesalg 
   (bøg og eg)
* Beskæring
* Havearbejde
* Udlejning af 
   trai ler mon te ret brændefl ækker
* Fuld forsikret

Allan Larsen
Krummerupvej 54
4250 Fug le bjerg
55 45 49 12
40 13 17 40

v. Leo Bruun
Bisserup Havnevej 18, 4243 Rude
CVRnr. 21200344

Ren luft er
Sund

fornuft
også indendørs

Støvsanering - Rengøring
Sommerhus-service

For et sundere indeklima
Til private, kontorer og institutioner
Tilmeldt hjemmeservice-ordningen

Ring og få et tilbud.
55 45 17 32
21 74 97 32
www.ibclean.dk

Tilbyder:
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BYTINGSBLADET
Udgives af BISSERUP BYTING og udkommer med 4 numre
om året. Det uddeles gratis til alle husstande i Bisserup.
Frivillige bidrag modtages med tak. Kan indsættes direkte på 
kontonr.: 6150 4378359, Sparekassen Sjælland.

Næste nummer påregnes at udkomme i midten af Marts
Stof til bladet bedes indleveret senest 1 Marts
meget gerne på mail

REDAKTIONSGRUPPE

Lykke Jensen ....................... 53 59 96 38/41lykke@gmail.com
Lise Rud ........................... 21 69 55 53  liserud@hotmail.com
Kim Marker ................................ 51 94 62 38 kim@aabye.net
Anne Charlotte Harhoff ....... 21 76 72 19 annecharlotte@mail.dk

TELEFONKÆDE
BYTINGETS ARBEJDSUDVALG

Lisbeth Bergsted, Skovvænget 1 .................................. 20415893
Birgitte Breuning, Lodsstien 11a ................................. 22617737
Villum Christensen, Bisserup Havnevej 58 .................. 61153089
Lillan Garby, Strædet 24 ............................................. 53804408
Helene Stahl Holm, Bisserup Byvej 5 .......................... 22261306
Alice Jelen, Strædet 12 ............................................... 25565404
Ulla Knudsen, Lodsstien 1 .......................................... 20978243
Lone Langkilde, Strædet 14 ......................................... 29116245
Anette Mejlstrup, Skolebakken 19 ............................... 61736630
Jan Møldrup, Hvirvilsvej 16 ......................................... 23439082
Ellen M. Kyhn Rasmussen, Bisserup Havnevej 49 ........ 61691973
Peter Rasmussen, Skovridergårdsvej 106 ..................... 50745785




